

## China Launches Mega Project to Compete With "Starlink"

China plans to build a massive satellite network similar to Starlink, launching about 38,000 satellites through three major projects known as Qianfan, Guo Wang and Honghu-3, figures very close to Starlink's ambition, which aims to expand its network to 42,000 satellites.

The main reason behind this significant investment is the challenge Starlink poses to China's censorship policies that impose strict restrictions on the Internet, preventing citizens from accessing websites or applications that the government does not want.

China faces a major challenge in its attempt to catch up with Elon Musk's SpaceX, which has revolutionized the field of satellite internet through its Starlink network, which is one of the largest satellite projects in the world, with about 7,000 satellites and Internet service to about 5 million users in more than 100 countries.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## الصين تطلق مشروعاً ضخماً لمنافسة "ستارلينك"

تخطط الصين لبناء شبكة أقمار صناعية ضخمة مشابهة لـ "ستارلينك"، عبر إطلاق حوالي 38,000 قمر صناعي من خلال ثلاثة مشاريع كبرى تُعرف باسم "تشيانفان"، "قوه وانغ"، و"هونغهو-3"، وهي أرقام قريبة جداً من طموح "ستارلينك"، التي تهدف إلى توسيع شبكتها إلى 42,000 قمر صناعي. ويعد السبب الرئيس وراء هذا الاستثمار الكبير هو التحدي الذي تفرضه "ستارلينك" على سياسات الرقابة في الصين التي ترفض قيوداً صارمة على الإنترنت، مما يمنع المواطنين من الوصول إلى مواقع أو تطبيقات غير مرغوب فيها من قبل الحكومة.

وتواجه الصين تحدياً كبيراً في محاولتها اللحاق بشركة "سبيس اكس" التابعة لإيلون ماسك، والتي أحدثت ثورة في مجال الإنترنت الفضائي عبر شبكتها "ستارلينك" التي تعد واحدة من أكبر مشاريع الأقمار الصناعية في العالم، حيث تضم حوالي 7,000 قمر صناعي، وتوفر خدمة الإنترنت لنحو 5 ملايين مستخدم في أكثر من 100 دولة.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

## "Bitcoin" Surpasses \$106,000 for the First Time

Bitcoin rose to an all-time high above \$106,000 in early Asian trading on Monday, buoyed by comments by US President-elect Donald Trump indicating that he intends to create a US strategic reserve for Bitcoin similar to strategic oil reserves.

Bitcoin, the world's largest and most popular cryptocurrency, hit a high of \$106,533 and in the latest trading reached \$106,688.

About \$10 billion has flowed into bitcoin exchanges since Donald Trump was elected president of the United States. The ten Bitcoin ETFs have attracted about \$9.9 billion in positive net investment on these funds since Nov. 5, supported by Trump's promises to support the sector. This brings the ten funds' total investments since their January listing to more than \$113 billion.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)



## "بيتكوين" تتخطى 106 ألف دولار للمرة الأولى

ارتفعت عملة "البيتكوين" الرقمية إلى أعلى مستوى لها على الإطلاق فوق 106 ألف دولار في التعاملات الآسيوية المبكرة، اليوم الاثنين، مدعومة بتعليقات للرئيس الأمريكي المنتخب دونالد ترامب تشير إلى أنه يعتزم إنشاء احتياطي استراتيجي أميركي للبيتكوين على غرار احتياطات النفط الاستراتيجية. وبلغت عملة البيتكوين، أكبر وأشهر عملة مشفرة في العالم، أعلى مستوى لها عند 106,533 دولاراً ووصلت في أحدث التداولات إلى 106,688 دولاراً.

وتدفق نحو 10 مليارات دولار على صناديق تداول عملة البيتكوين منذ انتخاب دونالد ترامب رئيساً للولايات المتحدة. واجتذبت الصناديق العشرة لتداول عملة البيتكوين نحو 9.9 مليار دولار كصافي استثمارات إيجابية على هذه الصناديق منذ الخامس من نوفمبر الماضي بدعم من وعود ترامب بمساندة هذا القطاع. وبذلك يصبح إجمالي استثمارات الصناديق العشرة منذ إدراجها في يناير الماضي أكثر من 113 مليار دولار.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

## Syria's Economy Has Lost 24 Years of Human Development

The Assistant Secretary-General of the United Nations and Director of the United Nations Development Program for Arab States, Dr. Abdullah Al-Dardari, revealed that the preliminary estimates indicate that the Syrian economy has lost 24 years of human development.

GDP fell significantly from \$62 billion in 2010 to just \$8 billion in 2023. The poverty rate rose from about 12 percent in 2010 to more than 90 percent. The food poverty rate now exceeds 65 percent of the population.

Al-Dardari explained that Syria is facing a difficult stage, as estimates show that out of 5 million and 500 thousand housing units, about two million housing units have been completely or partially destroyed.

[Source \(Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited\)](#)



## الاقتصاد السوري خسر 24 عاماً من التنمية البشرية

كشف الأمين العام المساعد للأمم المتحدة مدير برنامج الأمم المتحدة الإنمائي للدول العربية الدكتور عبد الله الدردري، عن أنّ التقديرات الأولية تشير إلى خسارة الاقتصاد السوري 24 عاماً من التنمية البشرية.

وسجل الناتج المحلي الإجمالي تراجعاً كبيراً من 62 مليار دولار عام 2010 إلى 8 مليارات فقط عام 2023. أما معدل الفقر، فارتفع من نحو 12 في المئة عام 2010 إلى أكثر من 90 في المئة. وبات معدل الفقر الغذائي يتجاوز 65 في المئة من السكان.

وأوضح الدردري أنّ أمام سوريا مرحلة صعبة، حيث تظهر التقديرات أنه من أصل 5 ملايين و500 ألف وحدة سكنية، فإن نحو مليوني وحدة سكنية دُمّرت بالكامل أو جزئياً.

[المصدر \(صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف\)](#)

## Digital Payments Volume in the Region Has Grown By 658 Percent Since 2020

Checkout.com has revealed significant growth in e-commerce in the region in recent years, with the volume of digital payment transactions increasing by 658 percent since 2020.

According to the data, there has been an astonishing growth in the number of consumers in the region, with the number of online shoppers at least once a day reaching 80% since 2020. Checkout, a digital payment solutions provider, has released the second part of its fourth annual report on digital commerce in the region, entitled: Digital Commerce in the Middle East and North Africa 2024: Insights and Analysis from Digital Transformation Leaders.

[Source \(Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## نمو حجم المدفوعات الرقمية في المنطقة 658 في المئة منذ 2020

Checkout. كشفت شركة تشيك أوت Checkout.com عن نمو كبير للتجارة الإلكترونية في المنطقة، في السنوات الأخيرة، حيث شهد حجم معاملات المدفوعات الرقمية ارتفاعاً كبيراً بنسبة 658 في المئة، منذ عام 2020. ووفقاً للبيانات برز نمو مذهل في عدد مستهلكي المنطقة، حيث وصل عدد المتسوقين عبر الإنترنت مرة واحدة يومياً على الأقل، إلى نسبة 80%، منذ عام 2020.

وكانت أصدرت شركة تشيك أوت المزود لحلول المدفوعات الرقمية، الجزء الثاني من تقريرها السنوي الرابع حول التجارة الرقمية في المنطقة، بعنوان: التجارة الرقمية في الشرق الأوسط وشمال إفريقيا 2024: رؤى وتحليلات قادة التحوّل الرقمي.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## Financial Inclusion in Egypt Exceeds 48 Million People

The Central Bank of Egypt revealed that financial inclusion efforts in Egypt, which were carried out in cooperation with the banking sector, led to an increase in rates during the period from December 2016 to June 2024, by 181 percent.

According to the Central Bank of Egypt, the number of citizens who have a financial transaction account, whether in banks, the Egyptian Post, mobile phone wallets, or prepaid cards, has increased to 48.1 million citizens out of a total of 67.3 million people in the age group of 16 years and above, who are entitled to deal with banks, so that the financial inclusion rate reaches 71.5 percent in June 2024.

[Source \(a-Khaleej Emirati Newspaper, Edited\)](#)



## الشمول المالي في مصر يتجاوز 48 مليون شخص

كشفت البنك المركزي المصري، أن جهود الشمول المالي في مصر، التي تمت بالتعاون مع القطاع المصرفي، أدت إلى زيادة المعدلات خلال الفترة من ديسمبر 2016 حتى يونيو 2024، بنسبة 181 في المئة.

وبحسب البنك المركزي المصري، ارتفع عدد المواطنين الذين يمتلكون حساب معاملات مالية، سواء في البنوك أو البريد المصري أو محافظ الهاتف المحمول أو البطاقات مسبقة الدفع، إلى 48.1 مليون مواطن، من إجمالي 67.3 مليون شخص في الفئة العمرية من 16 سنة فأكثر، والذين يحق لهم التعامل مع البنوك، لتبلغ نسبة الشمول المالي 71.5 في المئة في يونيو 2024.

[المصدر \(صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف\)](#)

## IMF Calls On Libya for Unified Budget, Structural Reforms

At the end of its visit to Libya, a team of IMF experts called for the need to complete financial and economic reforms to meet future challenges.

Experts highlighted potential risks that could affect Libya's economy in 2024, such as low oil prices and political tensions. Experts called for the importance of agreeing on a unified and approved budget for 2025 to achieve financial stability and improve resource management. The experts pointed out that Libya's efforts to develop monetary policy tools and support energy sector reforms will be pivotal in achieving economic sustainability.

In the area of structural reforms, experts stressed the need to reform energy subsidies, which are a burden on the economy, in addition to the need to diversify economic activity away from oil and strengthen the role of the private sector.

[Source \(Al-Araby Al-Jadeed Newspaper, Edited\)](#)



## صندوق النقد الدولي يطالب ليبيا ببيزانية موحدة وإصلاحات هيكلية

طالب فريق من خبراء صندوق النقد الدولي، في ختام زيارته إلى ليبيا، ضرورة استكمال الإصلاحات المالية والاقتصادية لمواجهة التحديات المستقبلية.

وأبرز الخبراء المخاطر المحتملة التي قد تؤثر على الاقتصاد الليبي في 2024، مثل انخفاض أسعار النفط والتوترات السياسية. ودع الخبراء إلى أهمية الاتفاق على ميزانية موحدة ومعتمدة لعام 2025 لتحقيق استقرار مالي وتحسين إدارة الموارد. وبيّن الخبراء أن جهود ليبيا لتطوير أدوات السياسة النقدية ودعم

إصلاحات قطاع الطاقة ستكون محورية في تحقيق استدامة اقتصادية. وفي مجال الإصلاحات الهيكلية، شدد الخبراء على ضرورة إصلاح دعم الطاقة الذي يشكل عبئاً على الاقتصاد، إضافة إلى الحاجة إلى تنويع النشاط الاقتصادي بعيداً عن النفط وتعزيز دور القطاع الخاص.

[المصدر \(صحيفة العربي الجديد، بتصرف\)](#)

## 8.45 مليار دينار فائضاً تجارياً للكويت

انخفض فائض الميزان التجاري للكويت خلال أول 8 أشهر من عام 2024 بنحو 7.45 في المئة سنوياً. كما تراجع بنحو 25.57 في المئة خلال أغسطس الماضي. وسجلت الكويت فائضاً تجارياً بقيمة 8.45 مليار مقابل 9.13 مليار خلال ذات الفترة من 2023.

وبحسب الإدارة المركزية للإحصاء، تراجع حجم الصادرات الكويتية 5.68 في المئة إلى 15.95 مليار، مقارنة بـ16.91 مليار. ومثلت صادرات النفط ومشتقاته للكويت أول 8 أشهر من 2024 البالغ قيمتها 14.54 مليار دينار 91.1 في المئة من حجم صادرات البلاد، مقابل صادرات بـ15.77 مليار بالفترة نفسها من العام الماضي بما يُمثل 93.3 في المئة من مجمل صادرات الكويت. واستقبلت الكويت واردات بقيمة 7.51 مليار دينار، بانخفاض 3.6 في المئة عن مستواها بالفترة ذاتها من 2023 البالغ 7.78 مليار.

[المصدر \(صحيفة الراي الكويتية، بتصرف\)](#)

## KD 8.45 Billion Trade Surplus for Kuwait

Kuwait's trade balance surplus during the first 8 months of 2024 decreased by about 7.45 percent annually. It also fell by about 25.57 percent during last August. Kuwait recorded a trade surplus of 8.45 billion compared to 9.13 billion during the same period of 2023.

According to the Central Bureau of Statistics, the volume of Kuwait exports fell 5.68 percent to 15.95 billion, compared to 16.91 billion. Exports of oil and its derivatives to Kuwait in the first 8 months of 2024, worth 14.54 billion dinars, represented 91.1 percent of the country's export volume, compared to 15.77 billion exports in the same period last year, representing 93.3 percent of Kuwait's total exports. Kuwait received imports worth 7.51 billion dinars, down 3.6 percent from the same period of 2023 of 7.78 billion.

[Source \(Al-Rai Kuwaiti Newspaper, Edited\)](#)



## Oil Declines from Its Highest Level in Weeks Amid Anticipation of the Federal Reserve Meeting

Oil futures retreated from their highs in weeks as investors awaited the Federal Reserve meeting later this week for clues about the future direction of interest rates.

The decline was limited by fears of supply disruptions if the United States imposed more sanctions on major suppliers Russia and Iran. Brent crude futures fell 21 cents, or 0.3 percent, to \$74.28 a barrel after settling at their highest level since Nov. 22 on Friday last week.

[Source \(Al-Arabiya.net Website, Edited\)](#)

## النفط يتراجع من أعلى مستوى له في أسابيع وسط تقرب للاجتماع الفيدرالي

تراجعت العقود الآجلة للنفط من أعلى مستوياتها في أسابيع مع تقرب المستثمرين لانعقاد اجتماع مجلس الاحتياطي الفيدرالي (البنك المركزي الأميركي) في وقت لاحق هذا الأسبوع للحصول على دلالات حول الاتجاه المستقبلي لأسعار الفائدة.

وكان التراجع محدوداً بسبب مخاوف من تعطل الإمدادات في حالة فرض الولايات المتحدة المزيد من العقوبات على الموردين الرئيسيين روسيا وإيران. وانخفضت العقود الآجلة لخام برنت 21 سنتاً أو 0.3 في المئة إلى 74.28 دولار للبرميل بعد أن استقرت عند أعلى مستوى لها منذ 22 نوفمبر/تشرين الثاني يوم الجمعة من الأسبوع المنصرم.

[المصدر \(موقع العربية نت، بتصرف\)](#)

